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        V Praze dne 20. dubna 2021 
 
 

 

 

Vážený pane ministře, 

 

Obracím se na Vás s tímto dopisem ve věci využitelnosti plastového výmětu ze „žlutých popelnic“. 

Ráda bych na úvod zmínila skutečnost, že nikdo nezpochybňuje, že část obsahu „žlutých“ popelnic je 

možné úspěšně recyklovat. Jde především o PET, HDPE a fólie, což tvoří přibližně 30 % objemu 

odpadu ve žlutých nádobách. Se zbytkem obsahu zmiňovaných nádob (70 %) však vzniká velký 

problém, neboť na současném trhu s druhotnými surovinami po něm takřka není poptávka. Ze dne na 

den nám však v ČR začal platit zákon, který říká, že z procesu úpravy komunálních odpadů nesmí 

vzniknout „nevyužitelný odpad“, respektive vzniknout v praxi může a vznikne, ale vy jej nemůžete 

uložit nikam na skládku, i když pro něj prokazatelně nemáte žádné využití (konkrétně se jedná o § 36 

odst. 5 zák. č. 541/2020 Sb., Zákon o odpadech). Definice nevyužitelného odpadu operuje s 

výhřevností, která je měřena v sušině. Legislativa EU tento přístup nezná. Bohužel spalovny a ostatní 

zpracovatelé s výhřevností v sušině neoperují a orientují se podle výhřevnosti reálného vzorku. 

Plastové výměty navíc nejsou vhodným odpadem do těchto technologií. Vinou této změny zákona se 

stalo to, že ze dne na den se z nevyužitelných výmětů stala „na papíře“ využitelná surovina, o kterou 

však nemá nikdo na trhu zájem a která fakticky využitelná za současných podmínek v ČR není. I přes 

to pro ni obce, třídící linky a svozové společnosti musí ze dne na den najít odbyt. Zároveň MŽP ve 

svém metodickém pokynu uvádí, že je možné v tuto chvíli směřovat 15 % tohoto „využitelného“ 

materiálu na skládky. Bohužel tento metodický pokyn odporuje zákonu, a tudíž si žádná společnost 

reálně netroufne s 15 % výmětu takto naložit. MŽP zatím ani na opakované dotazy nesdělilo, ze 

kterého ustanovení zákona oněch 15 % vyplývá. Celý problém pak samozřejmě dopadne na obce. 

Zástupce SMO ČR, Mgr. Pavel Drahovzal, na semináři v Poslanecké sněmovně dne 16.2.2021 sdělil, 

že meziročně se díky novému zákonu a popsaným problémům již zvedly náklady obcí na svoz 

plastových odpadů dokonce na 2,5násobek a stále rostou. Problematickou situaci je nutné řešit. Ani 

přes sebevětší snahu není jasné, jak by s ohledem na dikci nového zákona mělo být v dalších týdnech 

a měsících (cca 24 měsících do vzniku potřebných kapacit variantních technologií) naloženo s tisíci 

  



 

 

tun kontinuálně sváženého a tříděného plastového odpadu z obcí. V tomto směru si vás, níže uvedení 

signatáři dopisu, i já jako předsedkyně odborné pracovní skupiny RecHelp a jako poslankyně 

dovoluji požádat o brzké svolání všech zainteresovaných stran na společné jednání, jehož cílem by 

mělo být definovat možné řešení nastalého problému a to, kam směrovat výstupy z třídících linek v 

dalších týdnech a měsících. 

 

 

S pozdravem 

 
 
 
 
 

Poslankyně PSP ČR, předsedkyně PS RecHelp 
…………………………… 

Ing. Jana Krutáková 
 
 
 
 
 
Sdružení komunálních služeb     …………………………… 

Bohumil Rataj 
 
 
 
 
 
 
 
Česká asociace odpadového hospodářství    …………………………… 

Ing. Petr Havelka 
 
 
 
 
 
Spolek veřejně prospěšných služeb    …………………………… 

Ing. Richard Blahut 
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